
Ce mai spun confraţii 

lui Shakespeare (1 1) 
1 .  Cum stăm cu dramaturgia românească? 
2. Vă satisface doar publicarea pieselor dum
neavoastră (urmată de posibilitatea obţinerii 
unor premii literare) sau vi se pare vitală 
punerea lor în scenă? 

scenă sau socotiţi că posibilele intervenţii în 
text trebuie făcute de către aceştia din 

. urmă? 

3. Credeţi că este necesară apariţia unor 
agenţii de impresariat care să vă reprezinte 
interesele în relaţia cu directorii de teatre şi 
cu regizorii? 

5. V-a dezamăgit vreodată felul în care a fost 
pusă în scenă o piesă a dumneavoastră? 
(Exemple.) 
6. Vedeţi şi spectacole cu piese ale altor dra
maturgi români? Cum vi se par? 
7. Simţiţi lipsa unor cenacluri în cadrul cărora 
să vă puteţi întâlni? 4. Acceptaţi colaborarea cu directorii de 

Radu F. Alexandru 

1. Nu ştiu. De câţiva ani, eu "consum" 
experienţa omului po.litic şi, cu o 
excepţie, nu am mai avut timp să mă 
exprim ca dramaturg. Despre con
fraţii mei şi, mai ales, despre pro
ducţiile lor nu pot să spun mai nimic, 
pentru că nu se aude mai n imic 
despre ei/ele. Spectacolele cu piese 
româneşti sunt extrem de rare şi cele 
care sunt se pierd în cenuşiul cotidi
an, refuzându-l i-se şansa de a deveni 
evenimente. 

2. Dacă, în condiţii normale, publi
carea textului dramatic era o premisă 
aproape suficientă pentru ca drumul  
lu i  spre scenă să se desfăşoare oare
cum firesc, astăzi cred că cel mai 
important sprij in acordat autorului  ar 
fi aducerea piesei pe scenă. Spec
tacolul  este spaţiul în care dramatur
gul  român are tot mai greu acces. 
Cred, de exemplu, că UNITER-ul s-ar 
dovedi extrem de inspirat dacă ar 
converti premiul bănesc pe care îl 
acordă unui  autor într-un spectacol 
montat, sub egida aceluiaşi U NITER, 
pe o scenă bucureşteană. 

3. Da. Este un accesoriu absolut 
necesar autorului; fi reşte, în măsura 
în care agentul este un profesionist. 

4. Da. Cel puţin în perioada în care 
mai suntem contemporani .  

5. Dacă s-a întâmplat, am uitat. 

6. Ori de câte ori am ocazia. Întot
deauna demne de i nteres. Prin 
reuşitele sau prin neîmplinirile lor. 

7. Simt l ipsa timpului în care, la orice 
oră din zi şi din noapte, la întrebarea 
"Pentru ce trăieşti?" nu concepeam 
decât un singur răspuns: "Pentru l ite
ratura mea". 

Viorel Cacoveanu 

1 .  Pot răspunde cu ce-rtitudine: stăm! 
Se practică un teatru cu cât mai puţin 
text, care să poată merge oriunde în 
l ume, fie ş i  în Trinidad-Tobago. 
Teatrul turistic e cu ltivat cu grijă. Cu 
piesa autorilor români nu se poate 
merge nicăieri. Şi atunci, se joacă 
Shakespeare, deseori mutilat ş i  el 
(sau în asociere!), tot felu l  de străini, 
precum şi adaptări fără l im ită ş i  
noimă. Epidemia adaptărilor bântuie 
rău de tot ... 

2. Publicarea - extrem de dificilă si de 
rară - e o satisfacţie. Premii le, nu'! Cel 
ce e azi în juriu dă premiu celui  ce va 
fi mâine în juriu şi-i va da şi lui un pre
miu !  Mecanismul functionează de 
mult şi aproape perfect! Punerea în 
scenă a unui  text e o victorie. O poţi 
obţine dacă ai bani şi sponsori! Dar 
nu e suficientă montarea unui text. 

Am avut în 20 mai 1 982 o premieră şi 
în acel an s-a jucat de douăzeci şi opt 
de ori spectacolul; în 28 mai 1 998 am 

· avut o a ltă premieră, la acelaşi 
Naţional, care a fost programată, în 
acelaşi_ interval, de şase ori!! ! Spec
tacolul  a murit trist... 

3. Ar fi necesară, benefică. Dar! Mă 
tem că _agenţia ar face jocul oame
ni lor ei! In România de azi nu mai poţi 
fi sigur de nimic: o lege, o măsură, o 
hotărîre ce azi pare albă, necesară, 
mâine e neagră, adică o pacoste! 

4. Accept colaborarea şi intervenţii le, 
dar cu o l imită. Mă doare când textul 
unei piese devine un apendice, un 
pretext, o anexă a spectacolu lu i .  
Deseori, regizorii fac dintr-o piesă o 
scenetă, ca un croitor care dintr-un 
costum îţi scoate o vestă! Regizorul 
are dreptul şi trebuie să ţină la opera 
sa, la gloria sa, la măreţia sa. Dar fără 
a schimonosi piesa. Se cuvine res
pect şi pentru autor şi pentru piesă. 
Unii iau câte un scriitor nu tocmai de 
mâna a· doua, fac o adaptare şi scriu:  
"Spectacol de ... " 

5. Nu am avut asemenea decepţii. 
Am avut însă pe marginea unei piese 
discuţii care m-au uluit. Un regizor 
care "mergea" cu Puterea mi-a cerut 
să fac zob Opoziţia; altul, care era cu 
Opoziţia, mi-a cerut să dau mai tare 
în Putere. Piesa a rămas cum am 
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scris-o, dar nici nu s-a jucat. Poate, 
după ce nu voi mai fi ... Uni i  dra
maturgi sunt periculoşi cât timp se 
află în viaţă! 

6. Văd pe cât pot spectacole cu piese 
ale dramaturgilor români. Recent am 
văzut O scrisoare pierdută, jucată 
fără actori de comedie! Îşi poate 
imagina cineva o clinică de chirurgie 
cardiacă având angajaţi medici sto
matologi sau psihiatri? O flotilă de 
aviaţie pe care să zboare infanterişti 
sau jandarmi?! Caragiale e atât de 
actual î�cât a forţa nota înseamnă a-1 
mutila. Intr-o lume în care nimeni şi 
nimic nu e respectat, în care triumfă 
minciuna şi jaful, te poţi aştepta la 
orice. 

7. La vârsta mea, nu!  M-am săturat de 
discuţii pe marginea unei piese. Prea 
multe am suportat la viaţa mea ... E o 
tortură inutilă. 

George Genoiu 

1. Dacă vă referiţi la dramaturgia ori
ginală a ultimului deceniu, pot să 
afirm, în cunoştinţă de cauză, că stăm 
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foarte bine, dacă o privim din per
spectivă literar-editorială. 
Simultan cu demersurile din publi
caţii au fost reluate colecţ i i le de 
dramaturgie ale edituri lor "Cartea 
Românească" (treizeci de titluri) şi 
"Eminescu" (cincisprezece tit luri) .  
Alte in iţiative editoriale au impus 
piesa românească de azi în colecţii le 
de profil Unitext (paisprezece titluri) 
şi A.S.B. - Asociaţia Scriitori lor din 
Bucureşti (opt titluri). Alte iniţiative, 
private, împreună cu cele menţio
nate, totalizează cifra de o sută şaizeci 
şi două de piese ale dramaturgilor 
români contemporani, o realitate ce 
se va întregi considerabil în anul  
2000, atunci când bilanţul unui dece
niu ne va da posibi l itatea să 
procedăm la evaluări obiective. 
La întrebarea "Cum stăm cu dra
maturgia românescă?" nu putem 
trece cu vederea o realitate d is
cutabilă, aflată sub auspici i le unor 
animatori interesaţi să ofere o "alter
nativă" pentru ti nerii creatori de 
piese de teatru. Astfel, Dramafest 
(Târgu-Mureş), AltFEST (Bistriţa), 
Atelier (Sfântu Gheorghe), Teatru l de 
Luni şi Teatrul Inexistent (Bucureşti) 
au realizat formule de spectacol în 

tandemul  regizor-dramaturg, cul
tivând în mod del iberat piese experi
mentale, fără poveste, fără conflict, 
cu personaje spulberate. "Pul
verizarea" legi lor dramei ce s-au con
sacrat în două mi lenii şi jumătate o 
consider terib i l ism veleitar sau 
neputinţă şi neştiinţă de a fi dra
maturg. Textul dramatic rămâne în 
posteritate pe cont propriu, precum 
un alergător de maraton pe culoarul 
său, nicidecum prin viziuni regizorale 
sau interpretative. 

2. Piesele mele au fost publ icate în 
colecţ i i le de teatru ale edituri lor 
"Cartea Românească", "Eminescu" şi 
"Jun imea", au fost d istinse cu 
Premiu l  U niun i i  Scriitori lor din 
România ( 1 983) şi al Asociaţiei 
Scriitorilor din Bucuresti ( 1 996) - vo
lumele Însoţitorul nevăzut şi o lume 
captivă -, au fost jucate pe scenele 
teatrelor, la radio şi televiziune. Cu 
alte cuvinte, am încercat emoţii şi 
sentimente ce mi-au dat şansa să mă 
confrunt cu mine, cu publicul şi criti
ca de special itate. Am acumulat 
experienţă, răbdare şi discernământ 
autocritic, lăsând ca timpul să lucreze 
şi să-mi determine creaţia. Teatrul 
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m-a învăţat că şi i luzia face parte din 
viaţă. Real itatea visată te suspendă 
vremelnic din timpul real şi-ţi oferă o 
lume imaginară pe care, ajutat de 
instinct, o propui semenilor într-o 
ecuaţie dra matică. Scrierea unei 
piese de teatru are un efect terapeu
tic prin antrenamentul la care sunt 
supuse memoria asociativă şi trăirea 
intensă a emotiei. 
Drumul meu in dramaturgie a fost 
marcat, fireşte, de întâlnirile cu regi
zorii, oameni de teatru cu autoritate 
şi experienţă în domeniu, cu respect 
faţă de textul propus spre repre
zentare. Discuţiile pe care le-am avut 
cu regizorii au vizat îndeosebi con
strucţia dramei, potenţarea ritmului 
şi a contrapunctu lui, dezvoltarea 
unor scene sau replici, cerinţe ce mi 
s-au părut îndreptăţite ş i  pe care 
le-am luat în consideraţie. Caragiale 
spunea că o piesă de teatru este mai 
mult arhitectură decât literatură, iar 
Gorki ne sugerează că, dezvoltând 
complexitatea personajelor în relaţii 
interumane, este imposibil ca aces
tea să nu intre în conflict. Insist 
asupra acestor chestiuni deoarece 
"teza" conform căreia "noua d ra
maturgie" trebuie să "pu lverizeze 
povestea, conflictul şi personajul" o 
consider eronată şi dăunătoare. 
Pueri lă. 

3. Dramaturgii au semnat un mandat 
de gestiune Fondului  Literar a l  
Uniuni i  Scriitorilor, Organ de Ges
tiune al Drepturilor de Autor. Acesta 
nu poate fi operativ într-o realitate 
teatrală fără fonduri bugetare ferme 
destinate achiziţionării piesei origi
nale. Ce poate face o agenţie de 
impresariat l iterar într-o situaţie în 
care instituJii le de spectacol sunt fal i
mentare? In schimb, "impresariatul 
regizorilor" este mai activ şi e cel mai 
benefic în situaţia în care fondurile 
bugetare a locate instituţi i lor de 
spectacol ale statului le aparţin şi ei 
le gestionează cu eficienţă pentru 
breaslă. 
O agenţie de impresariat care să ne 
reprezinte interesele în relaţia cu 
directorii de teatru şi cu regizorii nu 
poate fi posibilă până când finan
ţarea nu va avea în vedere faptul că o 
cultură teatrală autentică nu poate 
exista fără stimularea şi susţinerea 
creaţiei dramatice originale. Dacă nu 
mă înşel, U NITER a încercat să 
înfiinţeze o agenţie de impresariat. 
Rezultatu l?  Piesele premiate au 
rămas în volume, iar teatrele, în 
schimb, au preluat traducerile ş i  
adaptările domnilor Marian Popescu 
şi Victor Scoradeţ cu piese din alte 
dramaturgii. N ici piesele premiate la 
Concursul "Carnii Petrescu·, organi
zat de Ministerul Culturii, n-au avut 
prezenţa scenică făgăduită. 

4. Ce să mai vorbim! Regizorii au 
devenit autori de spectacole, com
pilând texte destinate lecturii. Tn mai 
toate cazurile, discursul regizoral pi
votează pe un ax ideatic tezist, rele
vant sub aspectul veleitarismului cul
tural. Mai grav este faptul că impos
tura a devenit agresivă şi faţă de cla
sicii dramaturgiei universale. Despre 
relaţia mea cu directorii de scenă am 
făcut unele mărturisiri. O colaborare 
rea lă înseamnă, în primul rând, ca 
regizorul să citească textul dramatic 
şi, în măsura în care şi-1 asumă, 
d iscuţi i le şi intervenţi i le pot fi 
benefice pentru ambele părţi, teatrul 
fiind o artă ce se înfăptuieşte în relaţii 
de parteneriat: d ramaturg, actor, 
regizor (în ordinea în care au apărut 
pe lume). 

5. Eu scriu o dramaturgie cu poveste, 
conflict şi personaje complexe, în 
l imitele unor constrângeri impuse de 
atmosferă şi de ritmul interior. Para
bolele mele definesc un mediu ca 
destin al  personajelor în relaţia cu 
lumea provocatoare de afară, pentru 
a extinde atmosfera spaţiu lui  de joc. 
Cantonul de vânătoare, Rătăciţi în 
amurg, Văduve la tinereţe, Bătrânul  
ş i  inocenta, Trivial tango, piese 
scrise în ultimii cinci ani, au în struc
tura lor aceste sugestii, cărora, ca 
regizor şi interpret, trebuie să le 
găseşti soluţii adecvate. Am continu
at să scriu pentru actor şi pentru pub
lic. Piesele montate nu mi-au lăsat 
gustul amar al dezamăgir i i .  Tn 
schimb, am fost nemulţumit de 
superficial itatea şi manierismul unor 
modal ităţi de abordare scenică, 
fenomen ce se conturează cu preg
nanţă în viaţa noastră teatrală. 

6. Consideraţi i le de mai sus do
vedesc, cred, faptul că citesc şi văd 
piesele colegilor. Ca slujitor al teatru
lui, am căpătat exerciţiul  termenului 
de comparaţie şi a l  motivaţiei. 

7. Nu! Mă simt mai bine în solitudine, 
suspendat vremel nic într-o realitate 
visată ... 

Sorin Holban 

1. La întrebarea dumneavoastră: 
"Cum stăm cu dramaturgia româ
nească?", răspunsul este subînţeles: 
stăm. Stăm _pe loc. Puţine teatre se 
încumetă să pună în scenă piese din 
dramaturgia naţională, îndeosebi din 
cea actuală .  Pot f i  întrebat dacă 
asemenea piese există. Eu sunt con
vins că da. Nu susţin, Doamne 
fereşte, că avem de-a face numai cu 
capodopere. N ici că ar trebui reintra
dusă "planificarea·: la atâtea pro
ducţi i  străi ne, atâtea producţii 

româneşti. Dar sunt convins că piesa 
românească ar avea succes, aşa cum 
se întâmpla înainte de decembrie 
'89. De altfel, acolo unde, cu timidi
tate, se fac paşi către dramaturgia 
originală, săli le sunt cel puţin la fel de 
pline ca în cazul celei "de import". De 
altminteri, am văzut destule piese 
străine sub media celor româneşti pe 
care le cunosc. Dar ş i  în teatru 
funcţionează, adesea, pr incipiul  
"intrării în Europa". 

2. Desigur, publicarea unor lucrări 
dramatice şi obţinerea unor premii 
nu sunt l ipsite de interes. Tnsă, în 
ceea ce mă priveşte, asemenea 
modal ităţi nu mă satisfac integra l .  
Rostul unei piese este acela de a fi 
jucată. N ici cele mai somptuoase bi
bl ioteci nu pot înlocui scândura 
scenei. Am fost printre cei publicaţi 
de editura regretatulu i  Ştefan 
Ha lmoş-Hara lamb. De asemenea, 
două dintre piesele mele au primit 
premii, una d intre ele - Aştept 
provincia - fiind jucată de teatrul TV 
şi la teatrul radiofonic. Iubesc sincer 
acest gen de teatru, unde am fost 
prezent relativ des. Dar n imic nu 
poate înlocui scândura !  Acolo te 
întâlneşti nemijlocit cu spectatorii. 
Un freamăt, un hohot de râs, o respi
raţie precipitată, o replică subliniată 
cu aplauze - toate astea nu pot fi 
înlocuite cu n imic. 

3. Poate că, în economia de piaţă, 
impresariatul - în adevăratul înţeles 
al cuvântului - ar fi necesar. Cu două 
condiţii: impresarul să fie el însuşi om 
de teatru şi conducerile instituţiilor 
de special itate să dorească o aseme
nea colaborare, să nu-l considere pe 
impresar un soi de comis-voiajor. 

4. Regizorii au toate l ibertăţile posi
bile, în afara aceleia de a falsifica 
intenţiile autorului .  Acest lucru e va
labil şi în cazul lu i  Shakespeare sau 
Caragiale, şi atunci când dramaturgii, 
fără a atinge valoarea celor pomeniţi 
mai sus, au totuşi calitatea esenţială 
că ... trăiesc. Sunt pentru colaborarea 
efectivă (dacă se poate, şi afectivă) cu 
directorii de scenă. Mă consider un 
autor receptiv. Repet, însă, că sunt 
împotriva fa ls ificări i .  Avem, d in 
păcate, destule exemple cu mari dra
maturgi ai  omenirii deveniţi simpli 
cobai ai  unor experienţe nefericite. 

5. Nu, n-am trăit o asemenea 
dezamăgire. Am avut şansa unor 
regizori, de la Ion Lucian la Cristian 
Munteanu, care consideră că la 
început a fost cuvântul şi după aceea 
punerea în scenă. N-am respins însă 
niciodată o sugestie, chiar dacă ea 
însemna scrierea sau rescrierea unor 
scene intregi. Văd că in chestionarul 
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pe care l-am primit de la revista 
dumneavoastră nu se spune nimic 
despre actori. Iertaţi-mă, dar  e 
nedrept. O piesă fără actori este ca 
un război fără soldaţi .  De aceea 
încerc, în fiecare piesă pe care o 
scriu, ca toţi actorii să aibă propria 
lor partitură, dreptul la propriile lor 
aplauze. 

6. Văd aproape tot ce se joaca rn 
Bucureşti. Aşadar, şi spectacole cu 
piese ale d ramaturgi lor români .  
Repet ce-am spus şi  la începutul 
acestl!i interviu: lucrările lor nu sunt 
sub nivelul celor străine contempo
rane, jucate pe scenele noastre. Dacă 
am avea şansa de a fi mai des 
prezente pe afişele teatrelor, am 
putea da infinit mai mult. 

7. Nu cred că cenacluri le mai au 
autoritatea celor d in urmă cu un 
secol. Mai curând ar trebui să existe 
fişe cu piese româneşti, oferte con
crete pentru teatrele din Bucureşti şi 
din ţară, inclusiv un tip de rezumate 
alcătuite de specialişti. Cenaclul ar 
putea fi înlocuit cu discuţi i le între 
autori şi managerii teatrelor, în care 
să fie atrase şi secretariatele literare, 
în prezent cu un rol mai mult decora
tiv. Pentru toate astea ar trebui o 
minimă condiţie: să existe dorinţa 
promovării pieselor româneşti pe 
scenele noastre. 

(;] 42 

Nicolae Mateescu 

1. Cu dramaturgia românească stăm 
exact ca si cu celela lte domenii ale 
culturii, ale vieţii sociale şi politice -
ne aflăm, cu a lte cuvinte, într-un 
moment în câre consumăm mai mult 
decât producem, datoria externă 
creşte şi nu se văd, într-un viitor 
apropiat, semnele unei schimbări în 
bine. Criza morală în care se află soci
etatea românească nu avea cum să 
fie ocolită tocmai de dramaturgie sau 
de dramaturgi, care, în lumea teatru
lui nostru, cu rare excepţii, nu au con
stituit niciodată un adevărat ferment 
a rtistic sau intelectual, ci mai 
degrabă o corvoadă la care teatrele 
s-au înhămat fie de voie, fie de 
nevoie. Piesa, piesele de teatru, dra
maturgii nu pot să apară doar din 
bunăvoinţa unor instituţii, ci într-un 
context cu ltural mai larg, într-un 
curent de opinii artistice, într-o lume 
avidă de cultură, cu şcoli care produc 
generaţ i i  de i ntelectua l i  şi nu 
pachete umplute cu o cultură bună 
la toate şi la n imic, în speranţa că vor 
fi primite la export. Teatrul românesc 
a rezistat peste t imp şi a avut 
momentele sale de glorie datorită 
actorilor săi, regizorilor săi, şi nu dra
maturgilor. Avem un teatru univer
sal, fără să avem de fapt un teatru 
românesc. Atunci când adevăratele 
piese a le dramaturgiei româneşti pot 

fi numărate pe degete, a ne întreba 
care mai e situaţia este mai curând 
discuţie de cafenea. 

2. Nu m i-am publ icat piesele. 
Deocamdată, români i  care citesc 
sunt din ce în ce mai puţini. Tn afara 
scenei, teatru l e o conservă, un  
germene - aflat pe  o planetă străină, 
ostilă - care aşteaptă momentul în 
care ar putea să explodeze. 

3. Dacă impresarii n-au apărut încă în 
teatru este pentru că nici cererea şi 
nici oferta nu sunt atractive. Acolo 
unde există marfă competitivă de 
vânzare, cum se întâmplă în fotbal 
sau în cabarete, impresarii apar cu 
duiumul.  Deocamdată suntem cam 
ca pe vremea în care, la câţiva ani, 
turcii dădeau năvală în ţară şi luau 
copii i  să-i facă ien iceri ş i  cadâne. 
Când o fi să ni se smulgă din mână 
piesele de teatru abia terminate, 
vom putea să alegem calea de urmat. 

4. Nu cred în teatrul elaborat în afara 
scenei. Adevăraţii dramaturgi ş i  
momentele importante a le teatrului 
un iversa l nu  s-au realizat decât 
printr-o întâlnire fericită a creatorului 
cu scena. Carag iale însuşi a avut 
şansa unei asemenea întâlniri. Dacă-i 
mai amintim pe Cehov, Ibsen, 
Mol iere şi, bineînţeles, pe Shake
speare, d i lema dispare. Atât cât am 
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putut, am colaborat cu regizoru ŞI 
rezultatele au fost benefice. Acelasi 
spectacol diferă de la o seară la alta, 
aceeaşi piesă poate fi montată în cele 
mai neaşteptate interpretări şi, după 
mine, mai a les în aceasta constă 
farmecul teatrului, puterea lui de a 
deveni mereu altul. Ale cui trebuie să 
fie intervenţiile în text? lată o pro
blemă de orgoliu care, pe mine per
sonal, nu mă interesează. Important 
este să nu fie trădat spiritul piesei -
acea frază fundamentală care, la  
urma urmelor, defineşte fiecare 
operă de artă. 

5. Miracolul creării unui spectacol mă 
fascinează. E o naştere. Intotdeauna 
rezultatul m-a uimit, dar, aşa cum se 
întâmplă şi cu copiii, este minunat că 
nu puteam să-i facem de unii singuri, 
aşa cum ne-ar trece nouă prin cap. 

6. Văd piese de dramaturgi români. O 
fac fără prea mult entuziasm. 
Majoritatea creează nu personaje, ci 
t ipuri umane, marionete pe care 
actorii se străduie amarnic să pună 
carne şi să le ţină în viaţă. Idei am şi 
eu destule. Una în plus sau în minus 
nu înseamnă prea mult. Mi-aş dori un 
teatru viu, puternic, strălucitor, sensi
bil la culorile şi nuanţele zilei. Cum 
spuneam, ne aflăm, din păcate, 
într-un lung moment de confuzie în 
care intelectual itatea şi lumea artis
tică se retrag deliberat din faţa unei 
realităţi agresive, materiale, aducând 
şi argumente pentru această laşitate. 
Dacă vom continua aşa, vom sfârşi 
prin a ne aduna douăzeci de inşi 
într-o sală pustie, pe care Ministerul 
Culturii nu mai are bani s-o măture, şi 
ne vom ovaţiona cât poftim unii pe 
alţii, după care vom întreba cine are 
un bilet de tramvai în plus şi ne vom 
despărţi mu lţumiţi că prindem tram
vaiul, ca să nu întârziem mâine la 
slujbă ... Câtă vreme teatrul nostru va 
fi făcut de funcţionari - actori, dra
maturgi, regizori, critici -, destinul lui 
va fi unul dramatic. Tn faţa sfidării 
materiale pe care romani i  au 
resimţit-o din plin în acest deceniu, 
trezindu-se din letargia egalitarismu
lui, există o singură posibi l itate -
lupta. Replica cinică a lu i  Gali lei din 
piesa lui Bert�lt Brecht se potriveşte 
şi teatrului: "li dispreţuiesc pe oa
menii al căror creier nu este în stare 
să le umple stomacul". 

7. Nu. De cenacluri a i  nevoie la 
douăzeci de ani .  Ceea ce-mi l ipseşte 
este condensarea unei adevărate 
vieţi artistice, freamătul şi interesul 
din jurul  evenimentelor culturale, 
acea pleiadă de artişti şi oameni de 
cultură care, dacă nu se pot iubi, se 
pot respecta totuşi, într-un consens 
de care deocamdată suntem de-

parte, preocupaţi mai mult să aflăm 
cine are bi let de tramvai şi de unde. 

Olga Delia Mateescu 

1. Valoarea artistică a literaturii dra
matice e de necontestat, valorifi
carea ei scenică, însă, suferă fie din 
cauza unei lipse de specificitate a 
textului (de cele mai multe ori el fiind 
prea "l iterar"). fie din cauza inape
tenţei teatrelor faţă de piesa 
românească (saturate fi ind de ea 
înainte de 1 989). După părerea mea, 
nu a existat încă un mare succes cu o 
piesă scrisă de un autor român con
temporan şi - să dea Dumnezeu să 
mă înşel - nici nu va exista prea 
curând. 

2. Un volum cu piese de teatru este 
ceva care rămâne şi, în comparaţie cu 
efemeritatea actului teatral, poate fi 
redescoperit. Firi le scormonitoare nu 
se vor lăsa convin·se să înceteze 
căutările şi, în speranţa unui prezent 
sau vi itor spectacol, ' volumul  de 
teatru este, în u ltimă instanţă, o 
vistierie. Cum aş putea însă nega 
dorinţa copleşitoare şi imediată de 
a-mi vedea textele puse în scenă, 
căpătând dimensiunile bănu ite, dar, 
mai ales, pe cele nebănuite ale unui 
dialog necesar al scriitorului  cu sala? 
Aşadar, mă întreb: care ar fi cl imatul 
în care o piesă de teatru să fie 
urmărită în lucrul ei, de către publicul 
ei, tot astfel cum este monitorizată o 
operaţie la picior a unui talentat şi 
valoros fotbalist de către fan ii sportu
lui? 
De-a lungul timpului, dramaturgia a 
înregistrat momente de vârf doar 
atunci când cetatea a preţuit-o. Tn 
istoria teatrului au existat trei aseme
nea momente, care au coincis cu 
dorinţa omului de a se înarma în faţa 
neştiutului. Cine ar putea să prevadă 
însă viitorul "boom" teatral? Maeştrii 
"prezicătoriei" sunt cei care se-nşală 
cel mai des. Artistii însă îsi văd de 
treabă, indiferenţi la categ�risiri, sta
tistici, ierarhizări, stânjeniţi sau nu de 
mizeria cotidiană. Sunt în vârf sau în 
vale, ei continuă: scriu, publ ică, 
lucrează la spectacole care pier 
repede sau rezistă, dar continuă. 
Cum poate fiecare. Singur sau cu alţii. 
Sprijinit sau ocolit. Ştiind bine că va fi 
poate uitat, poate înţeles, poate 
iubit, poate ignorat. Ceea ce este 
cert, evident, este însă faptul că în 
acest moment al vieţii noastre nu  
există un real sistem de comunicaţie 
teatru-autor-text -spectacol-c l i mat 
teatral. 
3. Este necesară, civi lizată şi vitală 
apariţia agenţiilor de impresariat în 
acest domeniu. Cum gloria postumă 
o are fiecare om asigurată în cercul 

lui, obţinerea profitului imediat (abi
litate pe care mulţi scriitori, nu ştiu de 
ce, par să n-o aibă) ar  atrage după 
sine o minimă educatie în ceea ce 
priveşte relaţia autor-teatru. Autorii 
"nedescurcăreţi" ar  plăti şi ar  profita, 
iar cei "descurcăreţi" sau cei deja 
consacraţi şi-ar continua propriile căi. 

4. Cât timp trăiesc, posibilele inter
venţii în text mi se cuvin, pe urmă ... 
vom vedea. E drept că încă nu m-am 
pl ictisit. 

5-6. Piesa Capricii, premiată la con
cursul UNITER "Cea mai bună piesă a 
anului 1 996", tipărită de Unitext într
un volum în 1 997, a constituit o 
opţiune repertorială a fostei direcţii a 
Teatru lui Mic. Ţinută un an în reper
toriu, în stare de anunţ, în urma 
metodei unanim cunoscute "de ce să 
jucăm noi ce premiază ă ia?", s-a 
renunţat la ea, comunicându-mi-se 
că nu va avea succes de publ ic.  
Convinsă că "dragoste cu si la" nu se 
poate, am acceptat acest lucru pen
tru că, asemeni unui  om, fiecare 
piesă are soarta ei. 
Mai am două texte nominalizate la 
concursuri de dramaturgie, altul care 
a obţinut un premiu literar, dar aces
te calităţi nu au atras după sine un 
mai mare interes faţă de ele. 
Dimpotrivă. Risc să fiu încadrată fie în 
sfera neobişnuitului, fie, paradoxal, în 
cea a banalului, ambele - categorii 
hul ite. 
La Teatrul Naţional din laşi, s-a mon
tat într-o lună piesa Alarma, scrisă de 
mine într-un an .  Era o piesă, 
"românească" scrisă de "una care s-a 
apucat de d'alde astea", ca atâtea 
spectacole în care am jucat şi eu. 
Actori buni care "sa lvează" ceva. 
Spun toate astea ca să susţin ideea că 
atâta timp cât funcţionează prejude
cata că omul de lângă tine nu este 
valoros doar pentru că-I vezi zi lnic, 
nici marele eveniment cu un specta
col pe un text contemporan nu va 
avea loc. Dar poate că nici nu este 
nevoie! Nu ţipă nimeni după el. O 
scoatem noi cumva la capăt şi ne 
"descurcăm". Luăm din când în când 
o capodoperă din dramaturgia uni
versală şi n-o mai "salvăm" noi, ci "ne 
salvează ea". Simplu, reţeta e verifi
cată! 
Lăsând amărăciunea deoparte, con
stat că prejudecata paterna l istă func
ţionează şi-n cazul relaţiei de apro
piere regizor-autor-teatru. Această 
căsătorie, spectacolul, are loc în 
momentul în care declaratia de 
dragoste este făcută de către regizor 
sau director. Piesa, mireasa ascunsă 
de ochii celorla lţi de către autor, 
apare sfielnic la vedere, îngânând un 
"da" timid oricui o cere, din teama de 
a nu rămâne fată bătrână. Concepţie 

43 � https://biblioteca-digitala.ro



îndelung verificată şi practicată, dra
maturgia, cu mici fericite excepţii, 
aşteaptă cuminte să fie descoperită. 
De aici, cred eu, vine convingerea 
unora că, de fapt, ea nici n-ar exista. 
Cred că ar trebui să medităm asupra 
statutului dramaturgului  român (care 
oricum are parte de singurătatea sa 
specifică atunci când scrie), scriitor 
care, în mod paradoxal, nu mai poate 
rămâne singur doar cu cartea şi citi
torii săi . Orice-ar pune în scenă o 
trupă de teatru, piese clasice sau 
contemporane, româneşti sau stră
ine, succesul e o pasăre care apare şi 
dispare după dorinţa ei. Are propriii 
ei curenţi de aer care-o poartă! Toţi 
strigăm şi căutăm capodopera, doar 
capodopera! Cine poate garanta că o 
are la îndemână?! Că o poartă la 
rever? Care autor, regizor sau actor?! 
Poate mulţi ... poate nici unul !  

7. Un cenaclu de dramaturgie, o 
ofertă permanentă de piesă auto
htonă, cu un public interesat, actori, 
critici, regizori, scriitori, ar impune în 
mod mai agresiv preocupărilor coti
d iene textul românesc, ar putea 
atrage pe unii dintre aparenţii nein
teresaţi, ar  tulbura un pic bulele de 
aer care plutesc legănându-se pe 
suprafaţa unei ape mai adânci decât 
o bănuim noi. Dacă oferta de piesă 
este bună, ea ar putea constitui un 
târg de dramaturgie, necesar oricărei 
trupe sau oricărui teatru. 

Dan Mihu 

1. Mă bucur că m-aţi întrebat "cum 
stăm" ş i  nu "încotro se îndreaptă", 
fiindcă în ultimul deceniu dramatur
gia românească pare să fi fost aban
donată în praful drumului şi uitată 
dinadins acolo, ca să se împiedice de 
ea toţi minunaţii noştri regizori şi 
directori de teatru în goana lor către 
plaiurile verzuli i ale Occidentului .  În 
rest, pentru a reveni la întrebarea 
dumneavoastră, acolo unde stă, dra
maturgia noastră stă bine. 

2. În primul  rând, mă satisface 
scrierea pieselor mele. Şi, întrucât nu 
depind financiar de ceea ce scriu, 
"punerea în scenă" nu mi se pare 
"vitală". Dar îndrăznesc, încă, să cred 
că - în ciuda abundentei oferte de 
teatru/imagine, teatru/dans, teatru/ 
răget, teatru/zbenguială, teatru/circ, 
teatru/X - publ icul  şi-a conservat 
pentru zile negre o cojiţă de gust lite
rar. De aceea, publ icarea rarelor mele 
prodl!cţii mă satisface pentru a doua 
oară. In  rest, pentru a reveni la prima 
dumneavoastră întrebare, m-am 
gândit că stau mai bine într-un raft 
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de bibl iotecă decât în drum. Alt praf, 
altă distracţie. 

3. I nterese? Avem. Regizori? Din 
belşug. Dar care relaţii? 

4. Presupunând că prin "directori de 
scenă" înţelegeţi ceea ce obişnuiam 
să numesc "regizori", acceptând că 
uni i  dintre ei mai doresc să citească 
texte noi, nu foarte lungi, în l imba 
română şi, mai ales, admiţând că 
acest rarissim exerciţiu literar poate 
(oricând şi în oricine) declanşa anu
mite resorturi intime, împingându-1 
la discrete şi del icate intervenţii în 
textul autoru lu i, îmi permit să vă 
răspund la cea de-a doua întrebare 
pe care aţi binevoit să mi-o puneţi, 
declarându-mă pe deplin mu lţumit 
de ideea ca piesele mele să fie publi
cate (fără a omite posibi l itatea 
obţinerii unor premii l iterare). 

5. Nu vă lăsaţi înşelaţi de tonul  meu 
frustrat, n-am nici un fel de motive 
să-mi exprim dezamăgirea. Sau 
poate tocmai de aceea ... 

6. Piesele? Mi se par bune, vii, 
savante, amare, triste sau amuzante, 
seducătoare, inovative, jucăuşe ... 
Dramatu�gi i? Băieţi buni, vii, savanţi, 
amari... In privinţa spectacolelor, 
pentru a reveni la răspunsul  
întrebării a nterioare, nu vă lăsaţi 
înşelaţi de-tonul meu frustrat, eu am 
o mare stimă pentru regizorii noştri. 
Din păcate, cel mai adesea, puţini i  
regizori care au  rămas fideli dra
maturgiei autohtone sau cei care se 

întorc din când în când să o viziteze, 
cuprinşi parcă de remuşcarea pără
sirii unei amante consumate, se văd 
confruntaţi cu o lehamite institu
ţională provocată de l ipsa fondurilor, 
a imaginaţiei, a chefului, a timpului, a 
oricăror resurse necesare imagina
bile. Absenţa, din stagiunea trecută, 
a unui  spectacol de succes cu o piesă 
românească se datorează în exclusi
vitate discrepanţei jenante dintre 
austeritatea impusă montărilor din 
dramaturgia naţională şi luxul în care 
se lăfăie produsele unor auţori 
mediocri de peste hotare (cărora, 
probabil, li se pot întoarce în acest fel 
diverse favoruri) sau eternele shake
spearizări modern-vizionar-recupe
ratoare. În această ultimă privinţă, 
mă văd nevoit să regret că recursul la 
clasici nu mai este necesar a fi însotit 
de respectarea anumitor ca noa ne pe 
măsură. Astfel, încet-încet, "visul unei 
nopţi de vară" se transformă în 
"coşmaru l unei seri ratate". În rest, în 
ciuda acestor lucru ri, d ramaturgia 
românească stă bine. Şi, aparent, va 
putea să mai stea încă mult şi bine. 

7. N u. Cenacluri le ar  fi fost bune 
acum câţiva ani, astăzi nu ne mai 
poate salva decât o cuşcă mare la 
grădina zoologică. Mulţumim. 

Alina Mungiu-Pippidi 

1. Sincer, nu ştiu .  Au trecut vreo· opt 
ani de premii pentru piese originale; 
aceasta înseamnă că s-au adunat 
câţiva oameni şi câteva texte - dar 
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ceva de impact nu s-a produs, insti
tuţional nu a apărut vreo noutate, în 
genul unei cote pentru dramaturgia 
nouă, ca la  francezi. Dramaturgia 
rămâne un sport practicat în t impul 
l iber de oameni cu altă ocupaţie, sau 
o activitate în plus a unor oameni de 
teatru care nu sunt de fapt d ra
maturgi. 

2,5. Prefer să nu mi se joace vreo 
piesă decât să se joace prost, sau să 
trebuiască să dau expl icaţii la  
întrebări de genul dacă Isus a înviat 
cu adevărat sau nu. Experienţa mea 
de la "Nottara" a fost un eşec, l ucrul e 
cunoscut. în ciuda extraord inarei 
bunăvoinţe a conducerii teatrului .  A 
fost un eşec pentru că regizorul nu a 
gustat latura spirituală a textului, a 
refuzat varianta comediei şi a elimi
nat aproape toate rândurile bune şi 
amuzante din text, cum au remarcat 
şi cronicarii. Actorii au făcut ce au 
putut în contextul dat, iar în momen
tul în care piesa s-a împotmolit, în loc 
să scriu câteva rânduri peste noapte 
ca să-i ajut, ar fi trebuit - dar contex
tul nu-mi lăsa timp - să preiau sin
gură şi să duc la capăt spectacolul cu 
ei. A mai fost o eroare din start şi că 
am acceptat să se joace primul meu 
text, (Emanciparea prinţului Hamlet 
- n.r.), în loc să se joace Evangheliştii, 
piesă de care teatrele se feresc, din 
frică de scandal. Asta arată doar cât 
de l ipsiţi de orice talent pentru mar
keting sunt directorii: scandalul este 
cel care vinde, şi teatrul trebuie să se 
vândă, ca orice altceva. 

3. Avem agenţie de impresariat, cel 
puţin pe hârtie - e la UNITER. Dacă 
sunt eficienti sau nu, nu stiu. Să se 
uite cineva câţi bani au câştigat din 
comisioane de impresariere şi va 
avea răspunsul. 

4. Orice colaborare este acceptabilă 
teatrul este opera unei echipe, iar 
regizorii şi actorii au dreptul să ceară 
modificări în text. Mă îndoiesc că le 
pot face ei înşişi: din ce am văzut scris 
de regizorii din România - mai ales 
masacrarea unor texte un iversale 
celebre -, am rezerve faţă de gustul, 
cultura, ce să mai vorbesc de abi l i
tatea de a scrie dialoguri a multora 
dintre cei care s-au autoînvestit cu 
dreptul de a "rescrie" texte geniale 
sau de a le transforma în spectacole 
de sunet şi lumină. 

6. Cu regret, văd rar teatru în general 
în România, deci şi mai rar piese 
româneşti, fiindcă nu prea sunt. Cred 
că se pot face spectacole bune - nu 
există echipe care să cuprindă dra
maturgi, regizori, actori -, subiecte 
au fost nenumărate şi se pot scrie 
aproape de pe o zi pe alta piese care 

să concureze cu Tucă Show. Ceea ce 
am văzut au fost spectacolele de 
teatru IV cu piese româneşti - cata
strofale, pentru că nu erau nici teatru, 
nici film, luau ce era mai prost din 
ambele, cadrele erau sărace şi  
prăfuite, actorii, chiar buni uneori, 
aveau aerul că nu ştiu pentru cine 
joacă. 

7. Cenacluri? Nu ştiu, nu sunt om de 
cenaclu. O cafenea cu jazz în care să 
se citească ceva din când în când, 
într-un climat mai "informal", ar  fi 
binevenită. Dacă nu există este pen
tru că atenţia în teatrul nostru pare să 
se fi deplasat de la acest obiect fragi l  
şi preţios, textul, la spectacolu l  pro
priu-zis. Când teatrul  devine mai  
curând balet, nu prea mai ai ce face la  
cenaclu .  Şi mă tem că,  de la  un 
moment încolo, nici la teatru: fără 
text, teatrul n u  mă interesează, 
sunete si lumini fără un context cul
tural veritabil poate să construiască şi 
computerul meu multi-media. Şi el 
are subiectivitatea lui, la fel de anti- . 
cu lturală, adică de profund indife
rentă la conotaţii şi la justificarea lor, 
în căutarea efectu lu i  pur; a fost 
proiectat de tehnicieni ş i  nu de 
oameni de cultură. 

Alex. Ştefănescu 

1. Inainte de a scrie eu însumi teatru 
(dacă ceea ce scriu eu înseamnă 
teatru). eram foarte sever în jude
carea dramaturgiei noastre contem
porane. Credeam - şi o afi rmam şi în 
scris - că numai în poezie şi în critica 
literară s-a atins la noi un nivel înalt, 
comparabil cu cel din perioada ante
belică (precomunistă, acesta era de 
fapt cuvântul pe care aş fi vrut să-I 
folosesc). că proza este, cu câteva 
excepţii, artificială şi greoaie, că 
teatrul. . . că teatrul pur şi s implu nu 
există. 
Acum judec a ltfel, întrucât constat pe 
cont propriu ce dificil este să con
struieşti un text dramatic şi mă simt 
solidar cu toti cei care încearcă s-o 
facă. fn plus, am descoperit în ultimii 
ani că în întreaga lume există sur
prinzător de puţine piese mari .  
Repertori i le teatrelor d in  aproape 
toate tările seamănă între ele. 
Asa stând lucrurile, consider că dra
maturgia noastră de azi pune la dis
poziţia cititorilor scrieri demne de 
interes. Eu, de pildă, citesc oricând cu 
plăcere o carte de teatru semnată de 
Alina Mung iu-Pippidi sau de Vlad 
Zografi. fn schimb, devin sceptic 
atunci când se ia în discuţie posibil i
tatea punerii în scenă a unor aseme
nea scrieri. La spectacole cu piese 
româneşti mă mai duc numai dacă 
văd pe afiş numele unor dramaturgi-

dramaturgi ca Iosif Naghiu sau Du
mitru Solomon. Piesele lui  Dumitru 
Radu Popescu, de un amatorism plin 
de ifose culturale, mă pl ictisesc de 
moarte (şi nu înţeleg de ce l i  se dă 
atâta importanţă). 
Singuru l, dar marele defect al dra
maturgiei româneşti contemporane 
este că nu prea poate fi jucată. 
Dramaturgii, cu unele excepţii, nu au 
modestia (şi măreţia) de a se subor
dona spectacolului .  

2. Pentru mine, o piesă de teatru 
începe să existe abia atunci când este 
pusă în scenă. 

3. Bineînteles că este necesară. Ea nu 
va fi însă 

'
pentru dramaturgi o mamă 

a răniţi lor, aşa cum speră, poate, uni i  
dintre ei ,  ci un partener de afaceri şi 
mai ales un critic nemilos al textelor. 
Cum să-ţi apere interesele o agenţie 
de impresariat atunci când piesele 
tale sunt moarte din punct de vedere 
estetic? Ce condiţii să pună eventu
al i lor util izatori dacă ei nu vor, de 
fapt, să fie util izatori ai  acelor piese? 

4. Piesa de teatru nu este - din punc
tul meu de vedere - o operă în sine, 
ci proiectul unui spectacol. fntrucât . 
judec astfel, sunt de acord, în princip
iu, ca autorul spectacolu lu i  să modi
fice textul, în conformitate cu logica 
artei lu i .  Vreau, totuşi, să mă con
sulte, mai ales atunci când este vorba 
de un regizor l ipsit de experientă. 
fn altă ordine de idei, chiar dac� văd 
în piesa de teatru doar proiectul unui  
spectacol, nu o scriu neglijent, nu o 
confund cu o ciornă, nu las "definiti
varea ei" în seama directorului  de 
scenă. Eu îmi imaginez spectacolul  în 
timp ce scriu piesa, considerându-mă 
primul ei regizor. Vreau să fiu sigur că 
măcar o versiune regizorală - aceea 
din mintea mea - este configurată 
complet, pentru eventual itatea, 
tristă, că textul meu nu va fi jucat 
niciodată. Dacă regizorul real adoptă 
sau nu "regia" mea, numai el este în 
măsură să hotărască. 

5. Da, m-a dezamăgit modul  în care a 
fost pusă în scenă la Teatrul de Stat 
d in Arad piesa mea Melania şi 
ceilalţi, de un regizor foarte tânăr, 
Sabin Popescu. Regizorul, tânăr şi tal
entat, dar dornic să-şi etaleze cultura 
regizorală, a încărcat spectacolu l  cu 
simboluri, cu momente onirice, cu 
sugestii metafizice, distrugând un 
anumit farmec al simpl ităţii, pe care 
pretind eu că îl are piesa. Ideea mea, 
când am scris textul. era că viata 
banală, de fiecare zi, nu este iremedi
abil prozaică. Aparenta ei banal itate 
are i rizaţii de poezie la fel de 
preţioase ca imaginea unei auro!e 
boreale sau a erupţiei unui vulcan. In 
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spectacol, această sugestie dispăruse 
cu totu l, sub o revărsare de filosofare 
tenebroasă si inutilă. 
6. Văd, făr� prea mult entuziasm, 
diferite spectacole cu piese ale dra
maturgi lor români .  Tn general ele 
n-au succes la public şi este d rept să 
n-a ibă succes la publ ic, fi ind de
monstrative şi nefi reşti. 1. L. Ca
ragiale rezistă în continuare, chiar ş i  
când se fac pe textele lu i  experienţe 
nefericite (cum a fost aceea, recentă, 
a lu i  A lexandru Toci lescu, care a 
actual izat strident O scrisoare pier
dută). 

7.  Mi-ar plăcea să frecventez un 
cenaclu, cu condiţia (rugămintea ... ) 
ca el să se constituie într-un fel de 
bursă a pieselor de teatru românesti. 
Tn viziunea mea, comentatori i  
pieselor prezentate în şedinţele de 
cenaclu ar trebui să evalueze posibi
l itatea punerii lor în scenă, şi nu să se 
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lanseze în discursuri grandi locvente, 
l ipsite de consecinţe practice. Aş vrea 
să-i aud pe un director de teatru, pe 
un secretar literar sau pe un regizor 
explicând de ce anume nu le convine 
un text sau, d impotrivă, de ce anume 
le convine. Iar explicaţiile lor să fie 
urmate de refuzarea sau de achi
ziţionarea textului respectiv. În felu l  
acesta, cenaclu l  ar  deveni o piaţă 
artistică l iberă şi o şcoală a practicii 
artistice. 

Ştefan Zicher 

1. Nu sunt competent să răspund la 
această întrebare. E şi greu să fii sufi
cient de informat: editurile se feresc 
de volumele de poezii şi de teatru, în 
primu l  rând. Cu excepţia Editurii 
Unitext, bineînţeles. 
Regizorii nu pot fi învinuiţi că ar avea 
o pasiune bolnăvicioasă faţă de dra
maturgia autohtonă. Cât eşti foarte 

tânăr, talentul poate fi un motiv în 
sine care să te îndemne să scrii. Mai 
târziu ai însă nevoie şi de alte moti
vaţi i .  (Nu în ult imu l  rând, să se 
observe măcar că exişti.) 

2. Situaţia mea a fost mai aparte, 
piesele le-am scris în perioada 
1 969-1 975, dar, datorită continutu lui  
lor, nici  nu putea fi  vorba să fie publi
cate. Când, în fine, au apărut, după 
atâtea decenii, am avut o imensă sat
isfacţie. Totuşi, sunt, categoric, de 
părere că o piesă se naşte pe scenă. 
Consider că un text jucat, chiar dacă 
e nepubl icat, e mai viu decât unul  
publ icat ş i  nejucat. 

3. E o necesitate absolută. Ar fi în 
folosul autorilor, al teatrelor şi al vieţii 
culturale, în sensul că s-ar reduce 
riscul pierderii valorilor. Imaginaţi-vă 
ghinionul celui care, într-un moment 
de neatenţie, scrie o piesă de teatru. 
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Dacă ai un nume, e mai uşor. Dar 
dacă eşti tânăr, necunoscut şi "out
sider", ce faci? U mi l inţe după 
umi l inţe. Intri într-un teatru, apoi 
într-altu l. Eşti primit sau nu. Ţi se 
vorbeşte, în cel mai bun caz, cu 
pol iteţe superficială. Ţi se face 
favoarea de a ţi se permite să laşi 
paginile, cele atât de dragi inimii tale, 
pe un colţ de masă. "Reveniţi peste 
trei luni !" Şi apoi nimeni nu mai ştie 
despre ce e vorba. Exagerez, 
bineînţeles, dar de la 30 la 60 de ani 
am trecut de multe ori  prin asta. 
Revenind, agenţiile de impresariat ar 
putea avea un rol important. Cu 
conditia să nu fie întemeiate - cum 
scriu l

.
lf ş i  Petrov - de fostul mi l iţian, 

care acum e critic muzical .  Pentru 
asta ar fi nevoie de profesionişti de 
categorie grea. 

4. Colaborarea este necesară. Sunt 
de părere că nimeni n-are voie să 
intervină în text fără a avea asenti
mentul autorului .  Măcar câtă vreme 
acesta e în viaţă. 

5. Piesele mele n-au ajuns pe scenă. 
Au fost, în schimb, toate difuzate de 
teatrul radiofonic. Două dintre ele: 
Oreste în străinătate şi Aglaia, un 
diptic, au fost regizate de Cristian 
Munteanu. N-am avut ocazia să dis
cut nici un deta l iu  cu Cristian 
Munteanu, n-am avut cum.  Dar 
fiecare nuantă, fiecare vorbă rostită, 
totul a fost cum mi-am dorit. Poate, 
mai mu lt. Anul trecut am fost internat 
la o clinică, mai multă vreme. Am luat 
cu mine aceste două înregistrări. M
au consolat. Nu vă pot spune cât de 
recunoscător le sunt acestor mi-

de teatru 

nunaţi şi profunzi artişti, ce cadou 
mi-au făcut. Aş fi fericit dacă mi-aţi da 
ocazia ca aceste câteva cuvinte să 
ajungă până la ei. V-am dat un contra
exemplu, precum vedeţi. 

6. Nu văd suficiente reprezentaţii. Şi 
datorită faptului că dramaturgii români 
nu sunt suficient jucaţi - exceptându-1 
pe Matei Vişniec, care-mi place foarte 
mult. Apoi, poate că e vorba şi de pro
pria mea neglijenţă. Sunt greoi, ajung 
destul de rar la teatru. 

7. Nu. 
Anchetă rea l izată de 

M irona Hărăbor, Marinela Ţepuş 

Deşi solicitaţi, n-au răspuns la 
anchetă: Paul Everac, Iosif Naghiu, 
Vlad Zografi. Motivele sunt diferite. 

Artă nouă 
sau artă pură 
A flăm din prefaţa Olgăi Zaicik 

la piesa Gyubal Wahazar sau 
în labirinturile nonsensului 

că autorul ei, interesantul dramaturg 
polonez Stanislaw lgnacy Witkiewicz 
(Witkacy). a urmat Academia de Arte 
Frumoase din Craiova, ceea ce nu 
poate decât să ne sporească mân
dria naţională şi regională. După ce 
atâţia boieri moldoven i s-au per
fecţionat la Liov, iată că a venit şi 
rândul  panilor polonezi să se instru
iască la noi! Enciclopedia Britanică 
ne ad uce însă la rea l itate, men
ţionând Cracovia ca loc a l  studi i lor 
lui Witkiewicz. Nevinovate ana
grame stârnesc deseori visuri  
deşarte. 
Volumul  publicat în colecţia "Godot" 
a editurii A l i  cuprinde, a lături de 
piesa amintită, un studiu teoretic al 
lui Witkiewicz despre "Forma Pură" 
în teatru, edificator pentru con
cepţia dramaturgului .  Modul în care 
acesta defineşte teatralitatea prin 
opoziţie atât cu teatrul real ist 
burghez, cât şi cu cel simbolist, face 
un salt îndrăzneţ peste expresionis-

mul  atunci la modă pentru a anunţa 
curentul absurdu lu i, i l ustrat mai 
târziu de Beckett si Ionescu. Rein
ventarea formei teatrale plutea în 
aer, căutările lui Witkiewicz întâlnin
du-se virtual cu cele ale lu i  Evreinov 
şi Vahtangov la Moscova şi ale lu i 
Brecht la Berl in. Util izarea unui  l im
baj personal aproape idiomatic în 
scrierile teoretice şi ancorarea cvasi
exc lusivă în di sputele poiana
poloneze au făcut ca figura d ra
maturgului  să rămână excentrică şi 
singu lară, cu toate că demersul lu i  
trasează o posibilă traiectorie de la 
Strindberg la Ionescu, ocol indu-i pe 
Wedekind şi Brecht. "Forma Pură" 
teatrală ca organizare a nonsensulu i  
deveniri i se defineşte la el printr-o 
construcţie interioară pur scenică şi 
nu prin cerinţele unei psihologii şi 
acţiun i  consecvente, în conformitate 
cu principii aparţinând vieţii. 
Piesa inclusă în volum clarifică şi 
pune bine în pagină concepţia teo
retică oarecum fumf;!gos exprimată a 
lu i  Witkiewicz. El abordează tema 
personalităţii dictatoriale ca situaţie 

dramatică pură şi o tratează cu pro
funzimea poetică a lu i  Garcia 
Marquez din Toamna patriarhului şi 
a lu i  Roa Bastos din Eu, supremul, nu 
cu spiritul anal itic al lu i  Brecht din 
Arturo Ui .  O serie de confruntări de 
reală tensiune dramatică şi de preg
nantă expresie scenică pun în relaţie 
figura supraumană şi  mai  curând 
total izatoare decât totalitară a dicta
torulu i  cu ştiinţa, religia, ideologia, 
eternul  femin in, fără ca aceste 
raportări să rămână cantonate 
într-un plan simbolic, abstract. Piesa 
este densă, semnele teatrale ( inclu
siv indicaţiile scenografice) din care 
e compusă a lcătuiesc o textură 
bogată, preţioasă, dar nu are origi
nal itatea frapantă a lui Gombrowicz, 
grotescul  este prea bine temperat, 
iar l imbajul care integrează jargonul 
teoriei relativităţii este uşor datat. Ea 
nu îndeplineşte una dintre cerinţele 
pe care însuşi autorul ei, fără să o 
proclame, o presimte: aceea de a-şi 
conţine propria sa parodie. 

Adrian M ihalache 
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